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Referat møde i Takstgruppen 

 

Mødedato: 19. maj 2025 

Mødetid: Kl. 9.00-12.00 

Mødested: Multisalen, Viborg Rådhus 

Mødeleder: Christian Brændsgaard Madsen  

Referent: Thorbjørn Aagaard 

 
 
 

Nikoline Jensen  Favrskov 

Tine Christel Broge  Horsens 

Janni Abildtrup  Ikast-Brande 

Christian Brændsgaard Madsen  Lemvig 

Kirsten B. Jakobsen  Norddjurs 

Dorte Johansen  Norddjurs 

Hans Bo Kristensen  Region Midtjylland 

Pia Skovgaard  Ringkøbing Skjern 

Leif Haarbo Nielsen  Skanderborg 

Morten Hulkær Kristensen  Skanderborg 

Maiken Elizabeth Preisler Frederiksen   Skive 

Maria Elisabeth Christiansen  Struer 

Sidsel Oksbjerg  Syddjurs 

Birte Gammelby  Viborg 

Maj Helbo Storgaard   Aarhus 

Thorbjørn Aagaard Nielsen  Fællessekretariatet 

Tina Dahl Andersen  Hedensted 

Claus Humlum Gudiksen  Odder 

Majbritt Svane Slotte  Hedensted 
 
Afbud 
Anna K. Stokholm, Herning 
Martin Philipp, Herning 
Mads Marcussen, Holstebro 
Nina Gunn Bredahl Thomsen, Silkeborg 
Brian Høyer Lorentsen, Fællessekretariatet 
Mette Holst-Langberg, Randers 
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1. Velkomst og præsentationsrunde  
v/ Christian Brændsgaard Madsen 
 
Referat: 
Pia Skovgaard, Ringkøbing kommune, oplyste, at hun er vikar indtil videre. 
 
 

2. Godkendelse af referat fra seneste møde den 28. januar 
 v/ Christian Brændsgaard Madsen 
 
Referat: 
Godkendt 
 

Indstilling:  

• At takstgruppen godkender referatet fra seneste møde den 28. januar 2025 (referatet er 
vedhæftet) 

 
Bilag 1: Referat møde i takstgruppen den 28. januar 2025 
 
 

3. Nyt fra fællessekretariatet 
v/ Thorbjørn Aagaard 
 
Specialkonsulent Thorbjørn Aagaard fra fællessekretariatet giver en kort orientering om DASSOS 
mødet den 25. april. Herunder at DASSOS er orienteret om koordinationsgruppens etablering samt, at 
DASSOS drøftede vigtigheden af ordentlighed i samhandlen mellem kommunerne på tilbudsområdet. 
 
Referat: 
Takstgruppen tog orienteringen til efterretning. 
 
Indstilling: 

• At takstgruppen tager orienteringen til efterretning. 

Bilag 2: Referat fra DASSOS mødet 25.4.25 
 

4. Fælles temadag om kontraktforhandlinger den 8. oktober 
v/ Thorbjørn Aagaard 
 
I regi af rammeaftalen for Sjælland og Hovedstaden afholdt man i efteråret 2024 et 
videndelingsarrangement i form af et temamøde om kontraktforhandling på det specialiserede 
socialområde. 
 
Rammeaftalesekretariaterne i Nordjylland, Syddanmark og Midtjylland er gået sammen om lave et 
lignende arrangement i Jylland om kontraktforhandlinger. Dette bliver i Horsens den 8. oktober kl. 9-
15. 
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Formålet med temadagen er øget viden, videndeling og netværksdannelse i forbindelse med 
kontraktforhandlinger. Det er desuden en del af indsatsen for at få bedre styr på økonomien på det 
specialiserede socialområde. 
 
Målgruppen for temadagen er kommunale kontraktforhandlere, myndighedsledere, 
sagsbehandlere/rådgivere, økonomikonsulenter m.fl.  
Temadagen er både for børne- og ungeområdet og voksenområdet.  
Der er plads til 125 deltagere, og de fordeles efter fordelingsnøglen 40% til Syd, 40% til Midt og 20% til 
Nord. 
 
Referat: 
Takstgruppen tog orienteringen til efterretning. 
 
Programmet sendes til Takstgruppen, når det er færdigt. Her er link til oplægget fra Sjælland. 
Ift. tilmeldinger til temadagen var der et forslag om, at der på forhånd reserveres et bestemt antal 
pladser til kommunerne og regionen.  
 
Indstilling: 
- At takstgruppen tager orienteringen til efterretning  

 
 

5. Opdatering af oversigten over medlemmer af Takstruppen  
V/ Kirsten B. Jakobsen 
 
Takstgruppen bedes tjekke nedenstående oversigt og komme med eventuelle rettelser og tilføjelser: 
 
 

Navn medlem Takstgruppen Kommune Mail 

Nikoline Jensen Favrskov niko@favrskov.dk 

Anna K. Stokholm Herning ssbas@herning.dk 

Martin Philipp Nielsen Herning martin.nielsen@herning.dk  

Mads Marcussen Holstebro Mads.Marcussen@holstebro.dk 

Tine Christel Broge Horsens oktcb@horsens.dk 

Janni Abildtrup Ikast-Brande jaabi@ikast-brande.dk 

Christian B. Madsen Lemvig Christian.Braendsgaard.Madsen@lemvig.dk 

Kirsten B. Jakobsen Norddjurs kbj@norddjurs.dk 

Dorte Johansen Norddjurs  doj@norddjurs.dk 

Mette Holst-Langberg Randers Mette.Holst-Langberg@randers.dk 

Hans Bo Kristensen Region Midtjylland Hans.Kristensen@ps.rm.dk 

Pia Skovgaard Ringkøbing Skjern pia.skovgaard@rksk.dk  

Nina Gunn Bredahl Thomsen Silkeborg NinaGunnBredahl.Thomsen@silkeborg.dk 

Leif Haarbo Nielsen Skanderborg leif.haarbo.nielsen@skanderborg.dk 

Morten Hulkær Kristensen Skanderborg morten.hulkaer.kristensen@skanderborg.dk 

https://www.rs17.dk/arrangementer/temamode-om-kontraktforhandling-pa-det-specialiserede-socialomrade-19-9-2024/
mailto:niko@favrskov.dk
mailto:martin.nielsen@herning.dk
mailto:jaabi@ikast-brande.dk
mailto:Christian.Braendsgaard.Madsen@lemvig.dk
mailto:kbj@norddjurs.dk
mailto:doj@norddjurs.dk
mailto:Hans.Kristensen@ps.rm.dk
mailto:pia.skovgaard@rksk.dk
mailto:NinaGunnBredahl.Thomsen@silkeborg.dk
mailto:morten.hulkaer.kristensen@skanderborg.dk
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Maiken Elizabeth Preisler Frederiksen  Skive MEPN@skivekommune.dk 

Maria Elisabeth Christiansen Struer mariaec@Struer.dk 

Sidsel Oksbjerg Syddjurs siok@syddjurs.dk 

Birte Gammelby Viborg bga@viborg.dk 

Maj Helbo Storgaard   Aarhus mahest@aarhus.dk 

Thorbjørn Aagaard Nielsen Sekretariat ern@viborg.dk 

Brian Høyer Lorentsen Sekretariat brhlo@viborg.dk 

Majbritt Svane Slotte Hedensted Majbritt.Slotte@hedensted.dk  

Tina Dahl Andersen Hedensted Tina.D.Andersen@Hedensted.dk  

Claus Humlum Gudiksen  Odder Claus.Gudiksen@odder.dk 

Ina Slot Gregersen Silkeborg inaslotgregersen.facius@silkeborg.dk 

 
Referat: 
Oversigten blev godkendt. 
 
Antal repræsentanter i Takstgruppen blev kort drøftet. Der var enighed om, at det er op til den enkelte 
kommune og region, om de vil have et ekstra medlem. 
 
Indstilling: 

• At takstgruppen godkender oversigten over takstgruppens medlemmer 
 

6. Håndtering af KLs PL 2026 (inkl. trepart). 
v/ Christian Brændsgaard Madsen 
 
Takstgruppen bedes drøfte, hvordan vi håndterer KLs PL 2026 i det midtjyske? Hvilken værdi skal PL 
have i takstoverblikket for 2026, og hvordan tages der hensyn til trepartsmidlerne? 
 
Referat: 
Takstgruppen drøftede, hvilken PL værdi, der skal benyttes i forbindelse med udregningen af 
budgettaksterne for 2026, som skal med i takstoverblikket for 2026. 
 
Der var enighed om, at der skal udregnes en særskilt takst, der er højere end den basisstigning, som 
KLs PL er udtryk for. 
 
Til formålet nedsættes en arbejdsgruppe bestående af Leif Nielsen, Hans Bo Kristensen, Mads 
Marcussen og Nikoline Jensen. Arbejdsgruppen laver et kort notat, der forklarer udregningen af PL-
værdien. Fællessekretariatet orienterer DASSOS formand, Jesper Thyrring-Møller, om, at der er tale 
om en teknikalitet. 
 
Fællessekretariatet sørger for, at der bliver et teamsmøde før sommerferien, hvor arbejdsgruppens 
beregninger gennemgås for Takstgruppen.  
 
Indstilling: 

mailto:MEPN@skivekommune.dk
mailto:siok@syddjurs.dk
mailto:mahest@aarhus.dk
mailto:ern@viborg.dk
mailto:Majbritt.Slotte@hedensted.dk
mailto:Tina.D.Andersen@Hedensted.dk
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- At takstgruppen drøfter hvilken værdi PL skal have i takstoverblikket for 2026. 
 

7. Reformernes på socialområdets betydning for takstberegningen 
v/ Koordinationsgruppen 
 
Der kommer flere ændringer i lovene på socialområdet, som får eller kan få betydning for tilbuddenes 
takstberegninger. Nedenfor har koordinationsgruppen fremført nogle af disse ændringer, som 
takstgruppen på dagens mødes bedes drøfte gruppevis. 
 
Den nye model for tilsyn med sociale tilbud 
Den nye model, der er en del af Økonomiaftalen for 2025, skal medføre et lavere tilsynstryk på de 
samlede sociale tilbud. Det betyder, at nogle tilbud med den nye model kan opleve ’kun’ at skulle have 
tilsyn hvert 3. år, mens andre tilbud til gengæld får tilsyn oftere, end de gør i dag (risikobaseret tilsyn). 
Hvordan tænkes det håndteret ind i takstberegningerne? (Kirsten B. Jakobsen) 
 
Velfærdsteknologiske muligheder for monitering (fra KL’s sektorskrivelse) 
Har kommunerne og regionen har gjort sig nogle tanker eller lavet tiltag ift. de nye muligheder? 
Lemvig Kommune har lavet indledende overvejelser, men er endnu ikke blevet konkrete (Christian 
Brændsgaard Madsen) 
 
Uddrag fra KL’s sektorskrivelse: 
Den 1. januar 2025 trådte en ny bekendtgørelse om tryghedsskabende velfærdsteknologiske løsninger 
jf. reglerne om magtanvendelse også i kraft. Med de nye regler er det tilladt at anvende følgende 
tryghedsskabende velfærdsteknologiske løsninger, såfremt betingelserne i loven er opfyldt: 
– Teknologier til monitorering af bevægelse og kropslige reaktioner 
– Teknologier til lydmonitorering 
– Teknologier til video- og billedmonitorering, som ikke er omfattet af reglerne om situationsbestemt 
kamerakig 
– Teknologier til lokalisering og sporing  
 
Magtanvendelsesreglerne (fra KL’s sektorskrivelse) 
Ændringerne til bekendtgørelse om magtanvendelsesreglerne vedr. lempeligere registrerings- og 
indberetningspraksis for eksisterende muligheder for magtanvendelse skønnes at medføre 
mindreudgifter for 30,5 mio. kr. årligt fuldt. Hvad betyder det for taksterne? (Nikoline Jensen) 
 
Proces: Takstgruppen deles ind i grupper, som drøfter ovenstående punkter. Efterfølgende samler vi 
op i plenum. 
 
Referat: 
Overvejelser reformernes betydning for takstberegningerne er rammen for punktet. Der var først 
drøftelser i grupper og efterfølgende opsamling i plenum. 
 
Den nye model for tilsyn med sociale tilbud 
På nuværende tidspunkt er det altovervejende tilgangen, at man ikke ændrer forudsætningerne i 
budgetterne for taksterne, da den nye model for tilsynet endnu ikke er implementeret.  
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Når modellen er implementeret, er der desuden ikke tale om store besparelser for den enkelte 
kommune og regionen. Enkelte kommuner tager dog hensyn til den potentielle besparelse i deres 
takstbudgetter. 
 
Velfærdsteknologiske muligheder for monitering (fra KL’s sektorskrivelse) 
Ældreområdet er i ”first mover” ift. virtuel bostøtte. Det er ikke i så høj grad udbredt på socialområdet 
og dermed svært at indregne i taksterne. 
Der blev nævnt flere eksempler, fx blesensorer, som man er ved at undersøge og regne på, om man 
skal benytte på Sølund. De er meget dyre, men der er også personalemæssig gevinster. Døralarmer 
blev også nævnt, samt brug af velfærdsteknologi ift overvågning af borgere om natten, så man kan 
spare nattevagten. Dette vil betyde, at ydelsestaksten kan sættes lidt ned.  
Virtuel bostøtte blev desuden nævnt som en god investering. 
 
Magtanvendelsesreglerne 
Her blev det drøftet, om nogen udmøntet besparelser qua mindre tid til administration ift. 
magtanvendelse.  
Det blev bl.a. nævnt, at der er tale om små besparelser, som ikke reelt har en betydning for taksterne. 
Det er desuden langt fra alle tilbud, hvor det er relevant. De nye regler kan eventuelt betyde mere ATA 
tid. Enkelte kommuner kalkulerer dog med besparelser pga. de ændrede regler og deraf følgende 
potentielle besparelser. 
 
Ny takstmodel 
Fællessekretariatet orienterede om, at der ift. en ny takstmodel endnu ikke er sket noget nyt. 
Sekretariatet har dog fået oplyst, at det er planen, er der skal være forhandlinger i Folketinget før 
sommerferien om en ny takstmodel.  
 
Indstilling:  

• At takstgruppen drøfter reformernes på socialområdets betydning for takstberegningerne. 

Bilag: 
Bilag 3 – Sektorskrivelse 
 

8. Status for lånepuljen 2025-26  
 
Referat: 
Der var følgende status for arbejdet med midlerne fra lånepulje 2025-26: 
 
Ikast-Brande kommune: 
I Ikast-Brande Kommune er der tale om et renoverings- og udbygningsprojekt på botilbuddet Bellisbo i 
Nr. Snede. Der er i dag 11 pladser i 1 værelseslejligheder efter § 108. Disse skal ombygges til at blive 2-
værelses og samtidig etableres 4 ekstra lejligheder.  
Byggeprojektet går i gang i oktober 2025. De nuværende beboere genhuses i nabobyen i en etage for 
sig selv på et plejecenter. 
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Skanderborg Kommune:  
Skanderborg Kommune har fået lånepulje til 9 særligt skærmede pladser på Sølund.  
Der er tale om bygninger, hvor døgn- og dagtilbud er integrerede grundet den særligt komplekse 
målgruppe.  
Planen om ibrugtagning i 1. kvartal 2027 forventes at holde. 
 
Aarhus Kommune:  
Der forventes at blive opført 60 nye boliger fordelt på fem tilbud. Boligerne etableres som 
servicelovsboliger efter § 107, midlertidige pladser, og § 108, varige pladser. Det forventes, at fire af 
tilbuddene etableres til borgere med autisme i kombination med andre funktionsudfordringer, mens 
ét tilbud etableres til borgere med psykosociale vanskeligheder. 
Aarhus Kommunes byråd forventes at skulle behandle en indstilling for det samlede projekt på 
byrådsmøde ultimo juni 2025.  
På nuværende tidspunkt forventes pladserne ibrugtaget inden udgangen af 2026.  
 
Viborg kommune:  
Viborg Kommune har skrinlagt planerne om at bygge et nyt § 108 tilbud og har meddelt ministeriet, at 
man ikke får brug for midlerne. 
 
Silkeborg Kommune: 
Status indhentes senere. 
 
I forbindelse med Økonomiaftalen for 2024 mellem regeringen og KL blev det aftalt, at der for 2024-
2026 etableres en særlig lånepulje til udvidelse af den kommunale botilbudskapacitet, med henblik på 
at understøtte en mere rimelig prissætning på området.  Puljerne var samlet på henholdsvis 0,6 og 0,7 
mia. kr. for 2025 og 2026. Nedenfor fremgår det, hvilke midtjyske kommuner, der fik midler og hvor 
meget.  

Kommune 2025 (mio. kr) 2026 (mio. kr) 

Horsens 40,00 37,50 

Silkeborg 30,20 15,10 

Skanderborg 17,00 35,50 

Ikast-Brande 20,33 20,33 

Viborg 30,00 30,00 

Aarhus 66,60 44,40 

I alt 204,13 182,83 

 

På mødet deler takstgruppens medlemmer ud af deres viden om, hvad der er sket med midlerne. 
Derfor bedes de implicerede kommuner undersøger – hvis muligt – hvad status er i deres kommune 
ift. brugen af de modtagne midler.  

Indstilling:  

• At takstgruppen vidensdeler ift. status for lånepuljen i Midtjylland 
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9. Gensidig orientering og sparring 
v/Christian Brændsgaard Madsen 
 
Referat: 
Der blevet foreslået et dagsordenspunkt om erfaringsudveksling og vidensdeling ift. hvilke 
modeller/metoder, der er udarbejdet som erstatning for takstfilen.  
Der var opbakning til, at punktet kommer på næste ordinære møde den 16. september. 
 
Der var en kort snak om, hvorvidt man har fået tilbagemeldinger fra tilsynet efter takstfilens 
afskaffelse. Tilsynet har især været optaget af beregninger af takster. 
 
Takstgruppen har mulighed for at fremdrage orienteringspunkter eller emner, som ønskes drøftet i 
takstgruppen. 
 
Indstilling:  

• At takstgruppen tager orienteringen til efterretning 
 

10. Eventuelt 
 
Intet 
 
 

11. Møder 2025 
Datoer for de kommende møder i 2025: 
- NYT: Teamsmøde før sommerferien med oplæg om kommende PL værdi 
- 16. september  
- ukendt dato november – meldes ud 
 


